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Jednání skupiny dopravních expertů, které se zaměřilo na témata regionální a dál-
kové přeshraniční železniční dopravy a konalo se na závěr roku 2011 v Klenčí pod 
Čerchovem v rámci projektu Plzeňský kraj a Horní Falc – evropští sousedé. Jed-
nání bylo zaměřeno především na problematiku regionální a dálkové přeshraniční 
železniční dopravy, zejména na železniční spojení Mnichov – Regensburg – Plzeň 
– Praha.

5. 2. – 25. 3. 2012

Plzeň

Od 5. února do 25. března se v rámci festivalu Smetanovské dny ode-
hraje 10 koncertů v Měšťanské besedě, operní představení pro dětské 
diváky v Divadle J. K. Tyla, přenosy z předních světových operních 
scén i finále mezinárodní klavírní soutěže. Chybět nebude ani tradič-
ní odborné mezioborové sympozium, tentokrát na téma Člověk a stroj 
v české kultuře 19. století ve Studijní a vědecké knihovně PK. Téma 
Člověk a stroj inspirovalo také dvě výstavy, v Západočeském muzeu a 
Západočeské galerii, a přehlídku filmů v Kině Beseda. Konání festivalu 
Smetanovské dny opětovně významně podpořil Plzeňský kraj, a to část-
kou 450 tis. Kč. Více informací včetně programu festivalu naleznete na   

www.smetanovskedny.cz
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Jízdenky v linkových autobusech v Plzeňském 
kraji nezdraží. Cestující tak nepoznají negativ-
ní změnu zvýšení sazby DPH z 10 na 14 %. 
Krajskému úřadu se na základě dohody s do-
minantním dopravcem, kterým je ČSAD Plzeň, 
podařilo pokrýt ztrátové regionální linky.

„K tomuto kroku jsme přistoupili na základě 
hloubkové analýzy potřeb pro jednotlivé sku-
piny obyvatel. Naprostá většina cestujících 
jsou lidé z našeho kraje, kteří linkové autobu-
sy využívají k cestě do zaměstnání, nemocnic 
a škol a další zdražování by znamenalo neú-
měrné zvýšení jejich již tak vysokých životních 
nákladů,“ říká hejtman Plzeňského kraje Milan 

Chovanec (ČSSD). Kraj na základě dohody 
s dopravci vykompenzuje čtyřprocentní ztrá-
tu v tržbách tak, aby výše dříve dohodnutého 
přiměřeného zisku zůstala stejná. K tomuto 
v Česku zatím ojedinělému kroku mohl Plzeň-
ský kraj přistoupit i díky tomu, že jako jediný 
region hospodaří dlouhodobě bez dluhů. 

Ceník jízdného tak 
zůstává u dominant-
ního autobusového 
přepravce beze změn. 
Nemění se ani jízdné 
u dálkových spojů, 
které dopravce provo-

zuje bez dotací. Na základě dohody se nemění 
ceny MHD v Klatovech, Domažlicích, Tachově 
a dalších menších městech. „Těší mě, že cena 
jízdného mohla na základě naší dohody zůstat 
i po Novém roce na stejné úrovni. Domnívám 
se, že si lidé v kraji zaslouží v přívalu všech 
negativních zpráv alespoň jednu pozitivní,“ 
dodává hejtman Chovanec.

k r a j ,  k t e r ý  ž i j e

Čím jste chtěl být jako malý kluk? 

Tužeb v tomto směru bylo několik, podle toho 
čemu jsem se právě věnoval. Jako nejmenší 
jsem chtěl být námořníkem, potom slavným 
sportovcem a nakonec uznávaným muzikan-
tem.

Máte ve svém životě nějaký velký osobní 
vzor?

Ze zásady nemám. Zejména současné možné 
vzory mne velmi často zklamaly.

jaké je Vaše životní motto?

Moje životní motta jsou dvě a docela jedno-
duchá. „Konej tak, aby ses mohl každému 
vždy podívat do očí.“ a „Nedělej druhým to, 
co nechceš, aby dělali tobě ti druzí“.

Čemu jste se v poslední době nejvíce za-
smál? Co Vás naopak naposledy rozplaka-
lo?

Směji se nebo pláči podle nálady, jakou zrov-
na mám, při vystupování vládních politiků 
v médiích, zejména při vysvětlování způsobu 
ekonomických a sociálních reforem.

Máte nějaký nesplněný sen?

Každý z nás měl a má své nesplněné sny, 
o těch by ale neměl hovořit, jsou to jen a jen 
jeho sny a ty by měl uchovat pouze pro 
sebe.

Nejhezčí dárek, který jste v životě dostal?

Tři zdravé děti, tolerantní manželka a tři krás-
ná vnoučata.

Vaše nejoblíbenější místo v Plzeňském 
kraji? 

Samozřejmě město Domažlice, kde jsem se 
narodil a žiji dodnes.

"Bleskový dotazník“

Oblíbený spisovatel?

Nemám jasného favorita.

Oblíbená kniha?

Zejména literatura faktu.

Oblíbený sport?

Kopaná, hokej.

Sport provozovaný aktivně?

Dříve basketbal, nyní žádný.

Oblíbený film? 

Je jich mnoho. Například Svěrákovy „Vratné 
lahve“, docela jsem v hlavní postavě  viděl 
svoji blízkou budoucnost.

Oblíbený styl hudby a interpret/skladatel?

Každá dobrá hudba, Elton John.

Pivo nebo víno? 

Pivo téměř vůbec, víno málokdy, když už 
tak něco od bylinek nebo skleničku dobré 
whisky.

Koníčky?

Zahradničení, na které mi nezbývá příliš času, 
a letní toulání po českých památkách.

Představujeme členy rady PlzeňskéhO kraje
jarOslav Bauer (čssd), I. náměstek hejtmana PrO OBlast dOPrava

jízdné v autOBusech se v Plzeňském krajI měnIt neBude
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Adventní setkání v Mariánské Týnici

Z vybrané fi nanční částky poputuje 70 % prostředků na poukazy na zážitkovou turistiku pro děti z dětských domovů v kraji a 30% pro 
Diecézní charitu Plzeň, konkrétně pro „domovy sv. Zdislavy pro matky s dětmi v tísni“. Přinášíme vám krátkou fotoreportáž ze setkání a jména 

sponzorů, kteří se podíleli na výběru této skvělé fi nanční částky.

ARCADIS Bohemiaplan s. r. o.  |  BERGER BOHEMIA a. s.  |  BÖGL a KRÝSL, k.s. odštěpný závod Dobřany  |  Československá obchodní banka, a.s.

Členové Rady Plzeňského kraje  |  Dálniční stavby Praha, a.s.  |  EUROVIA CS, a.s.  |  EUROVIA Silba, a. s.  |  FC Viktoria Plzeň, a.s. 

FOSAN s.r.o.  |  Froněk, spol. s r.o.  |  HC PLZEŇ 1929 s.r.o.  |  Hochtief CZ a. s.  |  ISKOM, spol. s r. o.  |  Jan Kocina JUDr. Ph.D.  |  KERAMIKA 

SOUKUP a. s.  |  KOBIT, spol. s r.o.  |  Law&Finance s. r. o.  |  LESING plus, spol. s.r.o.  |  Lesní stavby, s.r.o.  |  Lesy České republiky, s.p.  

L I N E T spol. s.r.o.  |  Metrostav a.s.  |  NET4GAS, s.r.o.  |  Raiffeisenbank a.s.  |  Silnice Horšovský Týn a. s.  |  Silnice Klatovy a.s.  

SMP CZ, a.s.  |  STAVPRAN, spol. s r.o.  |  STRABAG  a.s.  |  SULSA s.r.o.  |  SUPTel a.s.  |  SWIETELSKY stavební s.r.o.  |  ŠKODA JS a.s.

 Škoda TRANSPORTATION a.s.  |  Tech Data Distribution, s.r.o.  |  Telefónica Czech Republic, a.s.  |  Valbek, spol. s r.o. 

Vodohospodářské stavby, společnost s ručením omezeným

Hejtman Milan Chovanec uspořádal 8. prosince 2011 setkání s partnery Plzeňského kraje. 
Díky příspěvkům pozvaných zástupců společností, fi rem a členů Rady Plzeňského kraje 

se vybrala částka: 

2 miliony a 218 tisíc korun 

tynice.indd   1 19.1.2012   18:12:20



Prvním chlapečkem v Plzeňském kraji a jed-
ním z prvních dětí narozených v roce 2012 
v ČR je Jan Daniš z Rokycan. Narodil se 1. 
ledna minutu po půlnoci v rokycanské ne-
mocnici mamince Petře Danišové a tatínkovi 
Štefanu Danišovi. Porodní míry novorozence 
jsou 49 centimetrů a 3430 gramů. Zepta-
li jsme se maminky Petry Danišové, jak vše 
probíhalo.

V rokycanské nemocnici jste rodila již po-
druhé, jak jste byla spokojená s péčí v ne-
mocnici?

Již při prvním porodu se synem Matyášem 
jsem byla s péčí v nemocnici velice spoko-
jená, a proto jsem rokycanskou nemocnici 
zvolila i podruhé. Personál i sestřičky byly 
skvělé. Nemocnici jsem si vybrala také z toho 
důvodu, že další nejbližší jsou až v Hořovicích 
nebo Plzni a to se mi zdá daleko.  Nemocnice 
v Rokycanech je menší a to některým lidem 
včetně mě vyhovuje, protože se zde setkáme 
s osobnějším přístupem personálu.

Jaký to byl zážitek, když se Váš syn narodil 
v první minutě nového roku? 

Příliš jsem čas nevnímala. Chtěla jsem to mít 
za sebou a bylo pro mě nejpodstatnější, aby 
byl syn zdravý. To, že se narodil první minutu 
po půlnoci, jsem zaznamenala až zhruba dvě 
hodiny po porodu.

Krátce na to Vás navštívil také radní pro 
oblast zdravotnictví Václav Šimánek, jak 
probíhalo setkání?

Návštěva trvala jen chvilku, malému bylo 
teprve pár hodin, ale setkání s panem radním 
bylo příjemné. Pan Šimánek nám popřál vše 
dobré a předal mi krásnou kytici.

Jaký je Váš vztah k Plzeňskému kraji?

I já jsem se narodila v rokycanské nemocni-
ci a v Plzni jsem chodila do školy. Je to můj 

rodný kraj, v Rokycanech bydlíme přímo pod 
nemocnicí.

Těšíte se na přivítání občánků regionu 
hejtmanem Plzeňského kraje, které pro-
běhne na krajském úřadu 20. února?

Určitě se těšíme, společně s babičkami.
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r o z h o V o r 

V í t ě z  r e g i o n á l n í  p o t r aV i n y

rOzhOvOr s mamInkOu jednOhO z Prvních  
mImInek narOzených v rOce 2012 v čr

mléčné výrOBky - kysané mlékO 

Radní Plzeňského kraje pro oblast zdravotnictví Václav 
Šimánek blahopřeje mamince Petře Danišové

Malý Honzík Daniš narozený v první minutě roku 2012 
v rokycanské nemocnici 

Mezi vítěze prvního prodejního Festivalu re-
gionálních potravin, který připravil Krajský 
úřad Plzeňského kraje, patří Kysané mléko 
minimlékarny JOMA, který soutěžil v kategorii 
Mléčné výrobky ostatní.

Kysané mléko je vyráběno v rodinné mi-
nimlékarně JOMA, která se nachází nedale-
ko Klatov. Soukromá farma Holštýn známá 
taktéž jako Minimlékárna JOMA je výrobcem 
a prodejcem mléčných výrobků všeho druhu. 
Z vlastní produkce mléka připravuje výrobky 
nejvyšší kvality. „Pro výrobu Kysaného mlé-
ka používáme výhradně vlastní, každý den 
čerstvě nadojené mléko od krav plemene 
Holštýn,“ říká majitelka mlékárny Jaroslava 
Martínková. Kysané mléko je lehce stravitel-
ný, mléčný výrobek s lehce nakyslou mléčnou 
chutí, při jehož výrobě nejsou použity žádné 
chemické látky ani konzervanty. Je plněno 
do kelímků o objemu 500 ml a takto distri-
buováno do maloobchodní sítě v Plzeňském 
kraji.

Paní Jaroslava Martínková přiblížila začátky 
a průběh výroby sortimentu minimlékárny 
JOMA. „Na úplném začátku si k našim vý-
robkům našla cestu zejména starší generace, 
protože ta zná podmáslí, kysané mléko a další 
pochoutky ještě z domova. Ti je dali ochutnat 
doma mladým a pak už začaly chodit mamin-

ky s dětmi, těhotné a potom už všichni. Poté 
jsme začali vyrábět čerstvé sýry, dávala jsem 
je ochutnat ve vesnici a měly velký úspěch. 
Lidé sami za námi chodili a ptali se, zda ne-
máme nějaké sýry také ochucené, tak jsme 
pak některé sýry začali vyrábět ochucené. 
Dříve jsme v menším vyráběli i tvrdé sýry a to 
máme v plánu i do budoucna, 
zájem ze strany lidí je vel-
ký.“

Jak se vítěz-
ný výrobek 
na Festival 
regionálních 
potravin v Pl-
zeňském kraji 
vůbec dostal? 
„Na festivaly bo-
hužel příliš nejezdíme, 
protože jsme hodně vy-
tížení rodinným podnikem, 
kterému se věnujeme naplno. 
Ale k Festivalu regionálních po-
travin jsme se dostali zprostředkovaně pres 
Klatovy. Jezdíme také pravidelně na trhy 
do Plzně, kde nás lidé už dobře znají a čekají 
na naše výrobky. Sjíždí se z celého okolí a to 
nás moc těší. Jsme rádi, že náš sortiment vý-
robků lidem chutná. Jsme tu pro ně.“ Dodává 
paní Martínková.
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o b c e  a  m ě s ta  p l z e ň s k é h o  k r a j e

městO stříBrO: veřejný POřádek a BezPečnOst 
našIch OBčanů je PrO nás PrIOrItOu číslO jedna
Veřejný pořádek ve městě a snaha zajistit 
bezpečnost občanů je cílem vedení každého 
města a obce. Ani město Stříbro není výjim-
kou. V současné době město realizovalo dva 
konkrétní záměry, které jsou jasným příkla-
dem toho, jak se na této snaze město aktivně 
podílí. Jedná se o zavedení městského ka-
merového dohledového systému a spuštění 
nové služby SMS InfoKanál pro 
obyvatele a časté návštěvníky 
města Stříbra. Město, tj. zejména 
lidé, kteří se zasadili o uvedení 
zmíněných dvou záměrů do cho-
du, věří, že poslouží všem obča-
nům ke zvýšení pocitu osobního 
bezpečí a k ochraně jejich majet-
ku. Na zavedení obou novinek se 
zasloužili zejména členové Výboru 
pro veřejný pořádek a bezpečnost 
občanů v čele s jeho předsedou 
panem B. Kupcem, hospodářský 
a investiční odbor MěÚ, starosta 
města, pracovník krizového řízení 
ing. V. Maňák a L. Novák pracov-
ník ICT MěÚ ve Stříbře. 

noVý kameroVý systém po-
mohl již Ve zkušební době 

Za účasti předních představitelů Krajského 
úřadu Plzeňského kraje byl ve Stříbře v úterý 
3. ledna 2012 slavnostně uveden do provo-
zu městský kamerový dohledový systém. Už 
ve dvouměsíční zkušební době pomohl odha-
lit tři závažné přestupky a jeden trestný čin. 
Na základě zkušeností byly vytipovány lokali-

ty města, ve kterých výrazně častěji docháze-
lo k různým přestupkům, někdy i k trestným 
činům. Kamery sledují důležité křižovatky 
ve městě. Za výrazné pomoci Plzeňského 
kraje, který v rámci projektu Plzeňský kraj - 
bezpečný kraj přispěl podstatnou částí po-
třebných financí, bylo instalováno ve městě 
celkem čtrnáct kamer s vysokou rozlišovací 

schopností, včetně nočního vidění. Záznamy 
vyhodnocuje ve svých služebnách jak Měst-
ská policie, tak Policie ČR. 

Co si město od této služby slibuje je zřejmé. 
Slušní, spořádaní občané, dodržující základní 
normy slušného chování a zákony naší země 
se rozhodně nemusí bát o narušení svého 
soukromí. Přitom znovunalezený pocit bez-

pečí a vědomí, že existuje také větší naděje 

na odhalení a potrestání přestupků, je při-

nejmenším uklidňující a potřebný.

 informační služba sms infokanál

Tato nová služba umožňuje zasílání důležitých 

informací z městského úřadu na zaregistrova-

ná čísla mobilních telefonů občanů 

formou krátkých textových zpráv 

(SMS). Služba funguje pro zákaz-

níky všech tří českých mobilních 

operátorů. Navíc může tato služ-

ba plně nahradit městský rozhlas. 

Včasná informovanost občanů je 

důležitá při krizových situacích, 

jako jsou například povodně, 

problémy s dodávkou elektrické 

energie, vody, plynu, topení, eko-

logických havárií apod. V dnešní 

době, kdy mobilní telefony jsou 

všeobecným elementem, nabízí 

město nejen rychlé vyrozumění 

a varování v mimořádných situ-

acích, ale i možnost rychlé infor-

mace o důležitých okamžicích města, včetně 

pozvání na různé akce. Proto starosta města 

doporučil všem občanům nejen bezplatné za-

registrování, ale i následný bezplatný provoz. 

Prvotní zájem a reakce občanů jsou příznivé. 

Dr. Bohuslav Červený 

starosta města 

IngReDIence:

125 g másla

600 g krémového sýra (lučina, žervé, smeta-
nový sýr, tučný tvaroh, ricotta, mascarpone)

250 g moučkového cukru

1 vanilkový cukr

1 balíček dortového želé

1 lžička citrónové šťávy

1 broskvový kompot

3 vejce

1 žloutek

150 g zakysané smetany

popis přípraVy:

Krémový sýr ušleháme dohladka, přisypeme 

cukr utřený s máslem, zašleháme a přidá-

me zakysanou smetanu a citrónovou šťávu. 

Nakonec rozklepneme všechna vejce a celý 

krém nalijeme do formy. Necháme deset mi-

nut odpočinout při pokojové teplotě a pak 

vložíme do trouby. Po deseti minutách sníží-

me teplotu na 110°C a pečeme dalších dva-

cet minut. Poté by dezert měl asi dvě hodiny 

pomalu chladnout. Zakryjeme ho alobalem 

a necháme v lednici do druhého dne uležet. 

Dort případně můžeme ozdobit ovocem a za-

lijeme dortovým želé.

r e c e p t:  c h e e s e c a k e
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r o z h o V o r  s  h e j t m a n e m  p l z e ň s k é h o  k r a j e

h e j t m a n  m I l a n  c h O v a n e c :  
č e l í m e  O B r O v s k é  k r I z I  d ů v ě r y

Pane hejtmane, co Plzeňský kraj čeká 
v roce 2012 za hlavní investice? 

Co se týká dopravní infrastruktury, čeká nás 
v letošním roce zahájení silničních staveb 
za cca 1,5 miliardy korun. Jedním z vrcholů 
krajských investic je letos bezesporu dokon-
čení klatovské nemocnice a její otevření pro 
veřejnost. Dále bude zahájena stavba nové 
budovy záchranky v Plzni, vybudováno nové 
výukové středisko v Horažďovicích, nový pa-
vilon pro klienty sociálního ústavu v Liblíně 
na Rokycansku a mnoho dalších drobnějších 
akcí.

Jaké projekty na tento rok plánujete rea-

lizovat nebo pokračovat v jejich realizaci 
z let minulých? 

V současnosti dokončujeme projekty v rámci 
centralizace nákupů, jelikož z mnohamilio-
nových úspor v loňském roce - například při 
nákupu energií - je evidentní, že se centrální 
nákup osvědčuje stále více. Nakonec i porad-
ní orgán vlády NERV dnes s tímto projektem 
přichází jako s opatřením proti krizi. Plzeňský 
kraj jde ale touto cestou už tři roky.  

Na přelomu ledna a února nás čeká start no-
vého krajského webového portálu, který by 
měl lépe sloužit jak obyvatelům Plzeňského 
kraje, tak lidem, kteří k nám míří například 
na dovolenou. 

Budeme také pokračovat v projektu Plzeňský 
kraj - bezpečný kraj. I tento projekt se poda-
řil a je o něj velký zájem, především pak ze 
strany obcí. Díky němu se například budují 
nové kamerové systémy tam, kde jsou potře-
ba. Tyto systémy patří obcím, které při jejich 
obsluze spolupracují s policií. Projekt bude 
pokračovat i ve vztahu k bezpečnosti dětí při 
užívání internetu a sociálních sítí. 

Zvýšili jsme i rozsah projektů s pomocí pro 
neziskový sektor, dobrovolné hasiče a další 
zájmová sdružení. Rozšířili jsme pro letošní 
rok také program pro stabilizaci a obnovu 
venkova pro naše obce a to včetně programu 
na pomoc při řešení havarijních stavů.

Vypadá to, že tématem číslo jedna roku 
2012 bude krize. Jak se Vy díváte na hroz-
bu další recese? 

Musím říct, že žijeme ve zvláštním, mediálním 
světě. Není dnes problém v jednom dni vidět 

jednu zprávu v několika podobách, které si 
radikálně odporují. Například ministerstvo 
financí nejprve navrhne rozpočet s růstem 
2,5 %, aby následně prohlásilo, že bude 2 % 
propad ekonomiky a následně řekne, že může 
být i kladná nula. Běžně se také stává, že ně-
jaká firma ohlásí zisk, aby se její akci následně 
propadly, protože někdo prohlásí, že za rok 
už zisk mít asi nebude. A nejúsměvnější jsou 
některé ratingové agentury, které dnes snižu-
jí hodnocení mnoha zemí, přičemž jsou to ty 
samé agentury, který dávaly vysoké hodno-
cení firmám, které se následně musely uchýlit 
pod ochranu státu, aby vůbec přežily. 

Čelíme dnes obrovské krizi důvěry. Chybí 
nám víra. Víra sama v sebe, víra v budouc-
nost. Z politiky se ztratila témata, vytratila se 
vášeň a zápal pro řešení problémů, které trápí 
lidi. Vášeň pro udržení si vlastní židle prostě 
nestačí. Asie roste, stejně tak rostou ekono-
miky rozvíjejících se zemí například v Latin-
ské Americe. My musíme přestat přešlapovat 
na místě a sáhodlouze diskutovat o každé 
prkotině. Pokud to totiž neuděláme, budeme 
postupně chudnout a pak teprve poznáme, 
co je to krize. 

Co byste popřál lidem v kraji do nového 
roku?

Začnu určitě zdravím, protože čím jsem star-
ší, tím více si uvědomuji, že toto přání není 
pouhá fráze. Chci nám všem také popřát, aby 
se nám, našemu regionu i celé zemi dařilo. 
Žijeme v krásné zemi plné šikovných, praco-
vitých a slušných lidí. Vídám je všude, když 
jezdím po kraji. Pojďme společně hledat víru 
v budoucnost, protože to jednoznačně za to 
stojí.

Plzeňský kraj je místem PrO žIvOt rOku 2011
podle výsledků unikátního srovnávacího vý-
zkumu místo pro život se nejlépe žije v pl-
zeňském kraji. prvenství plzeňského kraje 
zajistilo například dobré dálniční propojení 
plzně se západní evropou. to přivedlo do pl-
zeňského kraje i v období hospodářského 
zpomalení nové investice, a to dokonce dva-
krát vyšší, než je celorepublikový průměr. 

„Anketa, kterou jsme vyhráli, vypovídá o Pl-
zeňském kraji jako o místě, kde se dobře žije.  
Myslím, že jsme v české anketě vyhráli, pro-
tože Plzeňský kraj šikovně kombinuje výhody 
venkova, tedy hlavně krásné přírody Šumavy, 
a velkého města s širokou nabídkou kultur-
ního a společenského vyžití,“ řekl k výzkumu 
hejtman Plzeňského kraje Milan Chovanec 
a dodal: „Jsem přesvědčen, že právě zápa-
dočeská oblast má nyní všechny předpoklady 
pro to, aby se v budoucnu stala jedním z nej-
vyhledávanějších míst v republice. Západní 
Čechy jako region s pověstí, kde je úroveň 
života opravdu nejkvalitnější.“

Cílem Místa pro život je vyvolat celospole-
čenskou debatu nad hodnotovým žebříč-
kem obyvatel České republiky. Výzkum se 
opírá o statistická data, která jsou rozdělena 
do osmi oblastí. Těmi jsou ekologie a život-
ní prostředí, zdravotnictví a sociální síť, péče 
o děti a vzdělávání, volnočasové aktivity a tu-
rismus, infrastruktura, občanská společnost 
a tolerance, podmínky práce a bezpečnost. 

Více informací na www.mistoprozivot.com.



8  |   www.plzensky-kraj.cz

Osobnosti mìsíèníku roku 2011 odpovídají na otázku:

„Co oèekáváte od roku 2012?“

Václav Klaus

Novoroční projev prezidenta republiky 
Pražský hrad, 1. ledna 2012

Mons. František Radkovský

Biskup plzeňský 

Jiří Suchý 

divadelník, textař, skladatel, 
hudebník a výtvarník 

Zdeněk Štybar 

Profesionální silniční cyklista 
a cyklokrosař

Vladislav Třeška 

Přednosta Chirurgické kliniky FN v Plzni

Ilona Mauritzová

Rektorka ZČU

Jan Hlaváček

Vrchní sládek
Plzeňský Prazdroj, a. s.

Vážení spoluobčané, 
chci Vám všem osobně popřát, aby se Vám letos vyhýbaly 
nezdary, nemoci a neštěstí, aby ve Vašich rodinách vládla 
pospolitost, vzájemný respekt a láska a aby byl pro Vás letošní 
rok rokem životní pohody.

Vážení spoluobčané, chci Vám všem osobně popřát, aby se Vám 
letos vyhýbaly nezdary, nemoci a neštěstí, aby ve Vašich rodinách 
vládla pospolitost, vzájemný respekt a láska a aby byl pro Vás 
letošní rok rokem životní pohody.

Od roku 2012 pro jistotu neočekávám nic. Tím se vyhnu 
zklamání. Přál bych si bohužel to, co určitě nový rok nepřinese. 
Výhradně skvělé počasí a politiky, ke kterým by mohl člověk 
vzhlížet s úctou.

Osobně doufám, že nový rok bude o něco méně ucestovaný, 
klidnější a bez negativních zpráv. Přál bych si, aby se rok 2012 
nesl v duchu dobrého zdraví a co nejvíce vítězství. Ale jinak až 
zas tolik od nového roku neočekávám.

Z pohledu přednosty chirurgické kliniky budu v roce 2012 rád za 
trvale stoupající zájem nemocných být operováni na naší klinice, 
jak tomu je v posledních letech, což svědčí pro kvalitní práci 
celého kolektivu kliniky. 
Vzhledem k tomu, že jsem velký fanda sportu si pak přeji, aby 
Petra Kvitová byl světovou tenisovou jedničkou, plzeňská Viktorka 
byla opět mistrem ligy a plzeňští Indiáni pak mistry extraligy.

Věřím, že rok 2012 přinese Západočeské univerzitě množství 
příležitostí, které potvrdí, že univerzita má své pevné místo 
v životě našeho kraje. Letošní rok bude u nás především ve 
znamení výstavby. Kromě dokončení a otevření nové budovy 
Ústavu umění a designu stavíme výzkumná centra evropského 
i regionálního charakteru, která budou znamenat také nové 
pracovní příležitosti. Byla bych ráda, aby letos došlo ke stabilizaci 
právnické fakulty.

Asi bychom si všichni přáli, aby už konečně došlo ke zklidnění 
v oblasti ekonomiky jak ve světě, tak hlavně v Evropské unii. 
Myslím si, že je s tím spojeno mnoho nás se týkajících věcí jak 
v bussinesu tak v našem osobním životě.

A N K E T A
osobnosti.indd   1 19.1.2012   18:14:32
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o k é n k o  p r áV n í k a  k r a j s k é h o  ú ř a d u

V současné době stále přibývá případů, kdy 
v řízení o přestupku jsou v rámci dokazová-
ní předkládány důkazy v podobě zvukových 
a obrazových záznamů. Nejčastěji jde o zá-
znam zachycený mobilním telefonem či zá-
znam z kamer umístěných na soukromých 
budovách. S existencí těchto záznamů se 
tak správní orgány řešící přestupky musí za-
bývat otázkou, zda připuštění zvukového či 
obrazového záznamu (dále jen „záznamu“) 
jako důkazu je v souladu s právními předpisy. 
Na jedné straně je třeba zvážit existenci práva 
na soukromí a rodinný život stejně jako právo 
na ochranu osobnosti, na druhé straně zájem 
společnosti sankcionovat jednání osob, jež 
svým jednáním porušují základní práva, jako 
např. právo na ochranu zdraví, majetku či ji-
ných společenských hodnot. V přestupkovém 
řízení se lze se záznamy setkat vcelku často, 
problém však nastává v situaci, kdy pachatel 
přestupku namítá nepřípustnost použití tako-
vého záznamu jako důkazu, neboť byl získán 
bez jeho vědomí či souhlasu. Pokud taková 
situace nastane, pak osoba, která ke své újmě 

přišla, nechápe, proč záznam, který jako jedi-
ný může ozřejmit, jak předmětné přestupkové 
jednání proběhlo, neboť neexistuje jiný důkaz, 
by neměl být v řízení o přestupku důkazem. 
Je takovýto pohled a takovýto přístup žádou-
cí? Co chce právní systém chránit? Osobu, 
která si nárokuje právo porušovat práva dru-
hých, ale neváhá dovolávat se práv vlastních, 
která porušena být nesmí, a to proto, aby jeho 
vlastní protiprávní jednání nebylo prokázáno 
a potrestáno, případně aby ve svém proti-
právním jednání nebyl nikterak rušen, nebo 
osobu, jejíž právo bylo protiprávním jednáním 
porušeno a jež se takovému jednání případ-
ně ani nemohla bránit. Logickou odpovědí 
na výše uvedenou otázku je, že chráněn by 
měl být ten, kdo je přestupkovým jednáním 
postižen. Přestupkové řízení připouští jako 
legitimní důkaz svědeckou výpověď, která je 
považována za pravdivou, dokud se nepro-
káže opak. Svědecká výpověď je interpre-
tací ryze subjektivního pohledu zkresleného 
psychickým a zdravotním stavem svědka, 
nepřesností v interpretaci po delším časovém 

období a jinými vlivy. Tedy pokud je takováto 
výpověď akceptovaným důkazním prostřed-
kem, měly by tím spíše býti připuštěny jako 
důkazy i záznamy, které popisovanou rea-
litu přiblíží ve své nejsurovější podobě, tedy 
objektivním způsobem. Vzhledem k výše 
uvedenému Krajský úřad Plzeňského kraje 
je toho názoru, že lze připustit záznam jako 
důkaz, neboť v mnoha případech je takovýto 
záznam jediným důkazem např. tam, kde ne-
jsou svědci, tam, kde jde o tvrzení přestupce 
proti tvrzení osoby postižené přestupkem či 
u v současné době se množících případů do-
mácího násilí. 

Mgr. Andrea Stejskalová
Právník Odboru vnitřních věcí a krajského 
živnostenského úřadu KÚ Plzeňského kraje

P O u ž I t e l n O s t  z v u k O v ý c h  a  O B r a z O v ý c h  
z á z n a m ů  v  P ř e s t u P k O v é m  ř í z e n í

č l á n e k  p o s l a n c e  V á c l aV a  V o taV y

v y l e j e m e  va n I č k u  I  s  d í t ě t e m ?
Chci reagovat na články týkající se rušení 
dětských domovů. Podporovat více výcho-
vu dětí v rodinách, ať už v jejich širší rodině 
původní nebo pěstounské, považuji za trend, 
který je správný. Vše má ale vždy nějaké to 
ale… A tím je způsob, jakým se tento trend 
chystá naplnit současná vláda. Plošné ruše-
ní kojeneckých ústavů 
do roku 2014 a o dva roky 
na to i dětských domovů 
považuji za chybné roz-
hodnutí.

Opravdu si vláda myslí, že 
za dva roky najde armádu 
vyškolených, vhodných 
a obětavých pěstounů? 
Vždyť v nejrůznějších  
ústavech  dnes žije 11 ti-
síc dětí. Navíc v kojenec-
kých ústavech je značná 
část dětí zdravotně posti-
žených a tudíž jen obtížně 
umístitelných. Takže se 
jen přesunou do jiného 
typu ústavu a kojeňá-
ky se zruší. Odškrtnuto, 
splněno! A pak se bude 
pokračovat v dětských 
domovech. 

Nejčastěji jsem v kontatku s dětským do-
movem v Plané. Ještě když byl tento domov 
umístěn v naprosto nevyhovujících prostorách 
dětského oddělení v bývalé nemocnici v Pla-

né, cítil jsem při svých návstěvách, že zde 
panuje přátelská a rodinná atmosféra. Určitě 
i díky dobré duši domova – ředitelce a tetě 
Tvarogové, které patří mé uznání. Postupem 
doby se dost změnilo, nemyslím k horšímu, 
ale k lepšímu. Děti teď bydlí v nové rekon-
struované budově, jsou rozděleny po osmi 

do samostatných bytů, kde si spolu se svými 
tetami samy hospodaří, pomáhají s přípravou 
jídla, s úklidem, sourozenci mohou bydlet 
spolu, nejsou rozděleni podle věku. V jednom 

z bytů žijí nezletilé matky se svými dětmi, učí 
se zde pod dohledem tet o své děti starat 
a zázemí domova jim umožňuje dokončit si 
své vzdělání. 

Nový systém  se tedy již více blíží rodinnému 
způsobu života a má už s někdejšími „děcáky“ 
málo společného. Děti mají možnost v zimě 
jet na hory, v létě k moři.   O děti je i po mate-
riální stránce postaráno určitě dobře. 

Přes všechna pozitiva, je to ale pořád jen dět-
ský domov. Nemůže zcela nahradit rodinu. 
To si myslím všichni uvědomují. Ze způsobu, 
jakým se do toho ale vláda pustila, mám oba-
vy, abychom s vaničkou nevylili i dítě. V tomto 
případě doslova. Nemělo by to být jen o zá-
jmu státního rozpočtu či o zájmu pěstounů 
motivovaných zejména zajímavou finanční 
odměnou. Na zřeteli bychom  měli mít přede-
vším zájem dětí.

Václav Votava (čssd), poslanec psp čr 

Václav Votava (vlevo) při semináři v tachově
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d o p r aV a

 

v e ř e j n á  d O P r a v a  v  P l z e ň s k é m  k r a j I

Pane náměstku, skončil rok 2011. Co vý-
znamného přinesl veřejné dopravě v Pl-
zeňském kraji?

Rok 2011 byl nakonec docela úspěšným ro-
kem pro veřejnou dopravu. V drážní dopravě 
se podařilo zavést Plzeňskou linku, která si 
své cestující našla, byť nemá takový interval, 
který bychom si přáli. Podle dopravních prů-
zkumů s touto linkou, kterou zajišťuje nízko-
podlažní souprava, jezdí více a více spoko-
jených cestujících. Ti si chválí jak nová, resp. 
opravená a modernizovaná vozidla, tak poho-
dlné nastupování a vystupování. To oceňují 
hlavně maminky s kočárky a méně pohybliví 
spoluobčané. 

V autobusové regionální dopravě kraj reago-
val na téměř všechny požadavky obcí, a to 
zejména na zajištění dopravy dětí do škol, 
např. z Kotanče a Vysočan do Manětína 
a z Čachrova do Klatov. Občanům Hrom-
nice byly zajištěny spoje na úřady a k lékaři 
do Třemošné, z důvodu omezení provozu lin-
ky dopravce z jiného kraje (Autobusy KAVKA 
a. s.) byla zajištěna obsluha obce Vysoká Li-
byně, aby cestující výrazně nepocítili faktické 
ukončení provozu linky zmíněného dopravce.  
Rád bych také zmínil dobrou spolupráci se 
starostou Bělé nad Radbuzou, se kterým se 
podařilo zajistit slušnou víkendovou dopravu 
v daném regionu. To vše je financováno z vel-
ké části z rozpočtu Plzeňského kraje. 

I přes problémy loňského roku s nejasným 
financováním drážního dopravce Českých 
drah, a. s., se podařilo nakonec zachovat 
rozsah jak drážní, tak i autobusové dopravy 
a dokonce výkony mírně, ale přece jen, navý-
šit. Plzeňský kraj je jedním z mála krajů, který 
dotace ani spoje veřejné dopravy neomezuje, 
naopak se je snaží posilovat. Tady je třeba 
poděkovat i obcím, které, dnes už opravdu 
všechny, přispívají zhruba 2 % na doprav-
ní obslužnost. Ta přišla kraj v loňském roce 
zhruba na 600 mil. korun.     

A co přinese rok 2012?

Především jsme začátkem roku vyhlásili na-
bídkové řízení na autobusového dopravce 
pro oblast Radnicko. Od výběrového řízení 
očekáváme hlavně zvýšení kvality služeb do-
pravce za stejné nebo možná i nižší ceny, než 
které dnes dopravci od kraje dostávají.  

V oblasti Radnicka začnou obsluhovat nové 
autobusy jednotného vzhledu, vybavené in-
formačními panely, hlášením zastávek a na-
pojenými na krajský dispečink. Tím bude za-
jištěn přehled dodržování jízdních řádů, vyjetí 
všech spojů, zkrátka kontrola dopravců, která 
tu zatím chybí. Jízdní řády byly navrženy tak, 
aby se dopravy doplňovaly, aby ve stejný čas 
a na stejné trase nejelo současně více spojů 

různých doprav. Dopravce vzešlý z nabídko-
vého řízení by měl zahájit provoz ke změnám 
jízdního řádu v prosinci tohoto roku.

Tak to bude asi velká změna pro cestující. 
Připravují se i další?

Ano, ještě jedna velká změna se připravuje. 
Od 1. dubna tohoto roku se Integrované do-
prava Plzeňska rozšíří ze stávajících 44 obcí 
na 196 obcí. V praxi to bude znamenat, že 
cestující, kteří budou využívat předplatné jízd-
né, se budou odbavovat Plzeňskou kartou. 
To by mělo odbavení zrychlit a pro cestující 
snad i zpříjemnit. Nebudou muset vytahovat 
peněženku, drobné nebo papírové peníze, ale 
jen kartu, na které mohou mít jak předplatné, 
tak z ní mohou platit i jednotlivé jízdné z elek-
tronické peněženky. To půjde nově u našeho 
největšího dopravce, ČSAD autobusy Plzeň.  
Projekt Rozvoj IDP (1. etapa) bude spuštěn 
od 1. dubna z důvodu pozdějšího uzavření 
smlouvy s Regionální radou soudržnosti Ji-
hozápad.

Říkáte, že bude zapojeno 196 obcí. Jak 
bude území členěno?

Území Integrované dopravy Plzeňska bude 
v 1. etapě rozčleněno na 26 zón, z čehož 
bude jedna na území statutárního města 
Plzně. Půjde o obdobné členění území jako 
má například integrovaná doprava Jihomo-
ravského, Libereckého nebo Karlovarského 
kraje.  Jízdné bude jiné pro Plzeň, kde si jízd-
né stanovuje rada svým nařízením a jiné pro 
vnější zóny. Za základní měsíční jízdné každé 
vnější zóny cestující zaplatí 330 Kč. Bude-li 
cestující projíždět více zón, platí součet jízd-
ného za všechny zóny. 

V systému budou, samozřejmě, poskytovány 
slevy pro žáky a studenty, důchodce, držitele 
zlaté plakety MUDr. Jánského atd. Některým 

obcím  (32) se novým zónováním jízdné zlev-
ní ze stávajících 440 Kč na 330 Kč. U většiny 
obcí zůstane jízdné ve stejné výši. Budou ale 
i takové obce, kterým se jízdné zdraží. To 
jsou především ty obce, které bývaly ve vnitř-
ní zóně a dále 4 obce současné vnější zóny.  
Podrobnější informace budou zveřejňovány 
jak na webových stránkách společnosti PO-
VED, tak letáky a informačními materiály ur-
čenými pro cestující veřejnost. 

Nebude-li cestujícímu vyhovovat předplat-
né, bude mít alternativu?

Ano, každý dopravce bude mít stejně jako do-
sud jednotlivé jízdné, které si cestující může 
koupit a nemusí využít předplatného. Přesto 
si myslím, že po propočítání se pravidelným 
cestujícím předplatné vyplatí. Především těm, 
kteří jezdí vícekrát než jedenkrát denně nebo 
kteří jezdí o víkendu. To je bonusem předplat-
ného, jezdit vícekrát denně a o víkendech. 
Jízdné je počítáno na 20 pracovních dní 
v měsíci tam a zpět.    

S jakým rozsahem veřejné dopravy se pro 
rok 2012 počítá?

Pro rok 2012 se počítá, jak už jsem řekl, s ma-
lým nárůstem spojů jak v drážní, tak v auto-
busové dopravě.  Pro letošní rok máme v roz-
počtu kraje na veřejnou dopravu vyčleněno 
zase o něco vyšší částku než v roce předcho-
zím.  Na druhé straně budeme s jistou obavou 
sledovat, jak se vyvíjí cena pohonných hmot, 
jestli stát uhradí své závazky plynoucí z me-
moranda (pozn. autora - financování železnič-
ní dopravy).

Bude kraj pokračovat ve výběrových říze-
ních na dopravce?

Předpokládáme, že ano, a to nejen v autobu-
sové dopravě, ale také v železniční. Tam bu-
deme klást také požadavky na nová vozidla 
a zvýšení kvality cestování.  Tato výběrová 
řízení jsou ale delší a od vyhlášení bude trvat 
alespoň dva až tři roky, než vysoutěžený do-
pravce vyjede.  

Co nás ale v letošním roce čeká a doufám, 
že i nastane – v druhé polovině roku by měly 
na trati Plzeň – Domažlice začít jezdit nové re-
gionální soupravy. Na ty se obzvlášť těšíme, 
protože konečně, po dlouhé době budeme 
mít úplně nová železniční vozidla. Doufám, 
že i pro cestující to bude důvod, proč se vla-
kem svést a případně začít jezdit pravidelně. 
K tomu chceme vést i děti. 

V letošním roce Plzeňský kraj připravil pro 
děti projekt Železnice dětem. Jsou pořádány 
soutěže, děti luští šifry, při cestování po Pl-
zeňském kraji budou na železničních stanicích 
získávat pexesa. Zkrátka je třeba do veřejné 
dopravy přilákat další cestující, když máme 
a budeme mít co cestujícím nabídnout.

Jaroslav Bauer (ČSSD) 
1. náměstek hejtmana pro oblast doprava

l O n I  a  l e t O s
RozhovoR s  JaRoslavem BaueRem (ČssD) , I .  náměstkem heJtmana pRo  oBlast  DopRava
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václav šImánek (čssd): nePřIPustíme uzavírání 
nemOcnIčních Oddělení v rOkycanech a ve stOdu

Jedním z hlavních témat, která v posledních 
týdnech hýbou Plzeňským krajem, je mož-
né omezení zdravotnické péče v souvislosti 
s plány zdravotních pojišťoven na rušení ně-
kterých nemocničních oddělení. O kterých 
oddělení se v současnosti hovoří a kdy by dle 
pojišťoven měly být rušeny?
Ze strany zdravotních pojišťoven se hovoří o gy-
nekologicko – porodnickém a dětském oddělení 
v nemocnicích v Rokycanech a Stodu. Zároveň 
pojišťovny hovoří o omezování péče chirurgic-
kého oddělení v těchto dvou nemocnicích. Co 
se týká načasování, tak smlouvy s pojišťovnami 
jsou vypovídány k 31. 12. 2012. To znamená, 
že péče by podle tohoto scénáře byla omezena 
od 1. 1. 2013. Co je ale důležité si uvědomit je, 
že tady se nejdená pouze o uzavření oddělení 

nebo částečném omezení jeho chodu – pokud 
se v nemocnicích této velikosti uzavřou dvě 
nebo tři oddělení, nebudou nemocnice schop-
né se uživit a jedná se tak v podstatě o likvidaci 
celé nemocnice. V takovém případě by byl Pl-
zeňský kraj skutečným unikátem v České repub-
lice, protože již dnes nemáme ve dvou ze sedmi 
okresů nemocnici a po této redukci bychom ji 
neměli ve čtyřech ze sedmi okresů. To je rarita, 
o kterou by ale žádný kraj i vzhledem k přiroze-
né potřebě zabezpečit zdravotnickou péči pro 
všechny své obyvatele nestál. A já i celé vedení 
kraje uděláme vše pro to, aby se Plzeňský kraj 
touto raritou nestal.

Čím si vysvětlujete tyto záměry na rušení od-
dělení? Dle slov odborníků z lékařské branže 
se o tom, že by tato oddělení špatně fungo-
vala, hovořit nedá. Jedná se tedy skutečně 
pouze o úspory a je toto vlastně cesta, jak 
jich dosáhnout? 

Ministerstvo zdravotnictví tvrdí, že cílem jsou 
právě úspory. Navíc tím prý dosáhneme zlep-
šení kvality poskytované péče. Chtěl bych říci, 
že k žádným úsporám rozhodně nedojde. Mají 
snad odborníci z ministerstva pocit, že zrušením 
gynekologicko – porodnických oddělení dojde 
také ke snížení počtu porodů? Když se oprostím 
od toho, že by to nebylo v zájmu naší země, její 
ekonomiky a její budoucnosti, tak navíc k niče-
mu takovému samozřejmě nedojde. Ženy, které 
by normálně rodily v Rokycanech nebo ve Sto-
du, budou nuceny rodit jinde. Ano, často o de-
sítky kilometrů dál nebo nedej bože v sanitkách, 
ale rodit budou. A bude snad péče o ně v jiných 
nemocnicích levnější? Rozhodně ne, naopak 
může být i dražší, pokud budou rodit v jiných 
porodnicích. Takže k šetření nedojde… 

A nedojde k úsporám ani v rodinách, jelikož tě-
hotné ženy již dnes dojíždějí do porodnice často 
20 kilometrů, po zásahu zdravotních pojišťoven 
to bude ale 60 i 80 kilometrů. Že se zlepší kva-
lita péče? Neumím si představit jak. My neevi-
dujeme žádnou stížnost na péči poskytovanou 
těmito zařízeními, spíše naopak. Žádné negativ-
ní signály nemáme ani od České gynekologické 
a porodnické společnosti.    

Mají pojišťovny plán, jak nahradit péči za pří-

padná zrušená oddělení? Jak by se tyto kroky 
promítly do péče o pacienty? 

Bohužel neexistuje žádná národní koncepce, 
podle které by se postupovalo. Nemá ji ani mi-
nisterstvo, ani zdravotní pojišťovny. Plzeňský 
kraj se snažil být v tomto směru tvůrčí a inicia-
tivní, ale bylo nám řečeno, že času je dost, že 
je na řešení ještě celý rok 2012. Takový přístup 
považuji přinejmenším za nešťastný.

 A jak by se promítlo uzavírání oddělení do péče 
o pacienty? Jednoznačně by byla narušena jak 
dostupnost péče, tak její kvalita. Jestli někdo 
tvrdí opak, nechápu, jak to může myslet vážně. 

Co by tyto kroky naopak znamenaly pro ne-
mocnice, kterých by se týkaly? Neohrozí to 
jejich fungování a finanční situaci? 

Jedná se skutečně o tzv. salámovou metodu 
rušení celých nemocnic. Jak jsem již řekl, pro 
nemocnice typu Rokycany a Stod je takové uza-
vírání dvou nebo více oddělení vražedné. Když 
ve čtyř – obvodové nemocnici dvě oddělení uza-
vřete, uzavíráte tím prakticky celou nemocnici. 

Máte nějaké srovnání se zahraničím, napří-
klad ze sousedních zemí?  Dochází také zde 
k rušení menších porodnic?  

Pokud náš kraj srovnáme se sousedním Rakous-
kem, pak uvidíme zcela opačnou strategii, podle 
které se tam postupuje. V Rakousku jsou pre-
ferovány právě takové menší nemocnice, jakými 
jsou Rokycany a Stod. O rušení hovořit nelze. 

Jak bude nyní vypadat další postup Plzeňské-
ho kraje v tomto problému? 

Vyjednávat se zdravotními pojišťovnami jsme 
začali již v minulém roce a na základě těchto 
jednání byla vytvořena pracovní skupina, v níž 
jsou zástupci kraje, zdravotních pojišťoven, obcí 
a nemocnic. Hlavním koordinátorem je pak Zdra-
votnický holding Plzeňského kraje. Tato skupina 
se snaží dospět k nějakým řešením, o kterých se 
pak bude jednat. Jakmile budou první výsledky 
práce této skupiny, budeme o nich veřejnost in-
formovat. To, očekávám, nastane někdy na za-
čátku února. Jako kraj jsme připraveni ke kom-
promisním řešením, nikdy ale nepřipustíme 
uzavírání těchto nemocničních oddělení. 

Anketa Žebřík vstoupila do jubilejního 20. roč-
níku! Výsledky dvouměsíčního hlasování budou 
vyhlášeny 16. března v plzeňském Parkhotelu. 
Finálový večer za účasti tuzemské hudební elity 
budou moderovat Tomáš Hanák a Klára Vytis-
ková.  

Během ledna mohou fanoušci hlasovat pro kte-
réhokoli ze svých favoritů a to zasláním sms 
na číslo 900 06 09. Z prvního kola vzejde pět no-
minovaných v deseti kategoriích. O definitivních 
vítězích se pak bude rozhodovat až do konce 
února.  

Slavnostní vyhlášení se uskuteční 16. března 
od 20:00 v Parkhotelu Plzeň. Na pětihodinové 
show budou oceněni tři nejlepší umělci v každé 
kategorii, kteří převezmou bronzové sošky z díl-
ny renomovaného sochaře Václava Česáka. 

„Dvacátým výročím bychom rádi odstartovali 
novou etapu cen Žebřík. Na jejich vyhlášení se 
koncertně představí spíše mladší interpreti, sou-
časně ale pozveme další osobnosti naší scény, 

které se na Žebříku během jeho bohaté historie 
prezentovaly," říká ředitel hudebních cen Jarda 
Hudec.    

Patronem akce, která má tentokrát i významný 
charitativní ráz, je hejtman Plzeňského kraje Mi-
lan Chovanec. Organizátory jsou magazín iRE-
PORT a Krajský úřad Plzeňského kraje. 

Předprodej vstupenek za 390 Kč a VIP passů 
v ceně 990 Kč zajišťuje síť TicketArt a Plzeňská 
vstupenka.

Výtěžek z akce poputuje na podporu mladé flét-
nistky Barbory Haasové, žačky 3. ročníku Kon-
zervatoře v Plzni. Tato velmi talentovaná dívka 
již získala mimořádná ocenění na různých hu-
debních soutěžích a touží se zúčastnit meziná-
rodního hudebního kurzu v Rakousku, kde učí 
vynikající pedagogové z Evropy. Její rodina na fi-
nančně náročný kurz nemá prostředky a proto 
se jí Plzeňský kraj rozhodl pomoci.  

Více na www.anketazebrik.cz 

Václav Šimánek (ČSSD) 
radní Plzeňského kraje pro oblast zdravotnictví
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PrOjekt skI & BIke OdstartOval  
Prvním lyžařským závOdem v BavOrském zwIeselu

Tisková konference. Zleva: Ernst Schneider, ředitel lyžařské divize 
SC Zwiesel, Kateřina Neumannová a Ivo Grüner (ČSSD), náměstek 
hejtmana Plzeňského kraje

Česko-bavorský přeshraniční projekt s ná-
zvem Ski & Bike rozvoj, který je finančně pod-
pořen v rámci programu Cíl 3 Česká republika 
– Svobodný stát Bavorsko 2007/2011, odstar-
toval 26. prosince 2011 lyžařským závodem 
ve Zwieselu.

První ze čtyř akcí realizovaných v rámci pro-
jektu byl závod Česko – bavorského lyžařské-
ho poháru, který se konal na běžeckých tratích 
na bavorském Arberu. Pořadatelem závodu 
byl Sport Club Zwiesel. Závodilo se klasickou 
technikou ve všech mládežnických kategori-
ích na výborně připravených tratích.  Závodu 
se zúčastnili i nejlepší jihočeští a západočeští 
závodníci a změřili síly se svými bavorskými 
vrstevníky. 

Mezi hosty akce byl i náměstek 
hejtmana Plzeňského kraje pro 
oblasti regionální rozvoj, fondy EU 
a informatiku Ivo Grüner (ČSSD) 
a olympijská vítězka Kateřina Neu-
mannová. „Záměrem projektu, je-
hož realizátorem je TURISMA o.s., 
je v následujících dvou letech uspo-
řádat lyžařské a cyklistické závody 
a kempy pro děti a mládež na obou 
stranách hranice s cílem přede-
vším rozvíjet a podporovat zájem 
o sport,“ informovala Kateřina Ne-
umannová, která je iniciátorkou ce-
lého projektu, na jehož realizaci se 
i v současné době aktivně podílí.

P r O g r a m  s ta B I l I z a c e  a  O B n O v y  v e n k O va 
„Plzeňský kraj v lednu opět vyhlásí dotační 
program určený především malým obcím  - 
Program stabilizace a obnovy venkova Plzeň-
ského kraje. I pro tento rok se nám podařilo 
schválit částku s finančním objemem 60 mi-
lionů korun,“ konstatuje náměstek hejtmana 
pro regionální rozvoj Ivo Grüner. 

V rámci tohoto programu budou na letošní 
rok vyhlášeny tři dotační tituly:

1) V dotačním titulu Projekty obcí může o do-
taci požádat obec do 2000 obyvatel nebo 
obec za část své obce do 500 obyvatel. Dota-
ce jsou určeny především na opravy a rekon-

strukce hmotného nemovitého majetku obce. 
Obec se musí podílet na celkových nákladech 
akce minimálně třiceti procenty. Zvýhodněny 
budou obce, které ještě nikdy dotaci z PSOV 
nečerpaly a dále obce, které se zúčastnily 
soutěže Vesnice roku.

2) Dotační titul Územní plány. Dotace je ur-
čena obcím do 2000 obyvatel na zpraco-
vání územního plánu a také na zpracování 
vyhodnocení vlivu územního plánu na udrži-
telný rozvoj území. Již k žádosti o dotaci musí 
obec jako povinnou přílohu dodat projednané 
a zastupitelstvem obce schválené Zadání ÚP 
a smlouvu o dílo se zpracovatelem ÚP.

3) Dotační titul Integrované projekty. O dota-
ci mohou požádat svazky obcí nebo zájmová 
sdružení právnických osob se sídlem na úze-
mí Plzeňského kraje. Podpořeny budou inte-
grované projekty investičního i neinvestičního 
charakteru zaměřené na pořízení, technické 
zhodnocení a opravy hmotného majetku.

Nově je zavedeno elektronické podávání žá-
dostí přes nový dotační portál Plzeňského 
kraje  eDotace. Ukončení příjmu žádostí je 
naplánováno na pátek 3. února 2012, schvá-
lení dotací by mělo projednat Zastupitelstvo 
PK na svém březnovém jednání. 

n a  P r O j e k t y  P ř e s h r a n I č n í  s P O l u P r á c e
Pětatřicet nových projektů projednal na svém 
desátém zasedání, které se konalo na konci 
loňského roku v Českém Krumlově, Moni-
torovací výbor Programu přeshraniční spo-
lupráce Cíl 3 Česká republika – Svobodný 
stát Bavorsko 2007–2013. Výbor schválil fi-
nanční podporu osmnácti společným česko-
bavorským záměrům. Z Evropského fondu 
pro regionální rozvoj bude na jejich realizaci 
poskytnuto celkem 6,8 milionu eur. Na tři-
nácti schválených projektech se významnou 
měrou podílejí subjekty z Plzeňského kraje. 
„Věřím, že se nám podařilo schválit opravdu 
smysluplné projekty, které svým přeshranič-
ním významem napomohou rozvoji celého 
regionu. Úspěšné byly například projekty 
v oblasti školství a práce s mládeží, životní-
ho prostředí, dopravy a také aktivity, které 
se věnují společné česko-bavorské historii,“ 
říká Ivo Grüner (ČSSD), náměstek hejtmana 
Plzeňského kraje pro oblast regionální rozvoj, 
fondy EU a informatiku.  

Jedenácté zasedání monitorovacího výbo-

ru se bude konat v polovině května v Dol-
ním Bavorsku. Na tomto zasedání nebudou 
projednávány žádné nové projekty, ale již 
registrované projekty nebo projekty, které 
byly na předcházejícím jednání pozastaveny 
či staženy. Nové projektové žádosti budou 
projednávány až na dalším zasedání monito-
rovacího výboru, které se bude konat v po-
lovině listopadu. Projektové žádosti, které se 
budou projednávat na tomto zasedání, musí 
být předány na kontaktní místo programu, 
tedy příslušný krajský úřad, nejpozději 1. září 
2012. Odbor fondů a programů EU Krajského 
úřadu Plzeňského kraje v první polovině roku 
uspořádá pro obce i ostatní žadatele z česko-
bavorského příhraničí několik konzultačních 
dnů. „Jejich náplní bude nejen přestavení 
programu přeshraniční spolupráce, ale pře-
devším zodpovězení dotazů žadatelů o vhod-
nosti projektových záměrů, přípravy žádostí 
či způsobu jejich předkládání,“ vysvětluje Jan 
Přibáň, vedoucí Odboru fondů a programů 
EU Krajského úřadu Plzeňského kraje. Jak 
dodává, chystané projekty je možné konzul-

tovat po předcházející telefonické dohodě 
také přímo na pracovišti odboru v plzeňské 
Purkyňově ulici.

Ivo Grüner (ČSSD), náměstek hejtmana Plzeňského kra-
je pro oblast regionální rozvoj, fondy EU a informatiku

dalších 6,8  mIl IOnu eurO
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Představujeme střední PrůmyslOvOu škOlu dOPravní
historie střední průmyslové školy dopravní 
v plzni sahá do poloviny 50. let, kdy začína-
la v rámci spše výuka železničních oborů. 
dnes je škola s patnácti sty žáky největší 
v kraji, s prostory pro výuku jak teoretickou, 
tak praktickou, přičemž součástí školy jsou 
i ubytovací a stravovací zařízení.  školu nám 
přiblížil ředitel školy ing. jiří svoboda.

V jakých oborech se mohou žáci 
u nás vzdělávat. Co v současné 
době nabízíte?

V současné době nabízíme jednak 
obory vzdělání zakončené maturit-
ní zkouškou, jednak obory vzdělání 
zakončené výučním listem. Pokud 
se týká maturitních oborů, dívky 
se nejčastěji hlásí na obory Provoz 
a ekonomika dopravy v zaměřeních 
na leteckou nebo silniční dopravu, 
logistiku a dopravní služby v EU. 
Zájem je i o obory zaměřené na eko-
logii nebo požární prevenci. Chlapci 
volí obory Autotronik nebo Dopravní 
prostředky, kde se seznamují s kon-
strukcí vozidel, způsoby zjišťování 
závad a jejich oprav. Uplatní se ale 
i při prodeji vozidel a organizaci 
provozu dopravních firem. V sou-
časné době řada žáků využívá možnost zís-
kat na naší škole i výuční list, čímž mají větší 
možnost uplatnění na trhu práce. Z učebních 
oborů nabízíme obory Mechanik opravář 
motorových vozidel, Autoelektrikář, Karosář, 
Autolakýrník, Čalouník a Železničář. Zájemci 
pak mohou pokračovat v nástavbovém stu-
diu. Důležitou součástí výuky jsou i odborné 
exkurze, díky nimž získávají žáci povědomí 
o praxi, fungování firem. 

Na rozhodování žáka při volbě povolání 

mají pořád zásadní vliv rodiče. Pamatujete 
i na ně?

Ano, proto každoročně připravujeme Den 
otevřených dveří (27. 1. 2012 od 13 do 18 
hodin). Samozřejmostí jsou webové stránky 
www.dopskopl.cz s podrobnými informace-
mi o škole. Na škole pracuje i školská rada 
a sdružení rodičů.

Rozhodující je také uplatnitelnost absol-
ventů na trhu práce. Jaká je vaše spolu-
práce s firmami, potenciálními zaměstna-
vateli vašich žáků?

Máme rozvinutou spolupráci s více než stov-
kou odborných firem. Prostřednictvím této 
spolupráce škola zajišťovala i nabídku pra-
covních míst pro své absolventy. Firmy, které 
spolupracují se školou na zajištění odborné-
ho výcviku a odborné praxe, podporují školu 
materiálně pravidelným příspěvkem na pro-

pagaci atd. Například firma ROTO Plzeň  
s. r. o., dealer zn. Nissan a servis zn. Hon-
da a Suzuki zapůjčila v tomto školním roce 
pro využití v rámci praktické výuky zařízení 
na měření geometrie BOSCH DSP 250.

Naše škola je členem profesních sdružení 
SAČR, Cechu lakýrníků a malířů, Cechu čalou-
níků, Svazu spedice a logistiky, dále Sdružení 

automobilových dopravců Česmad 
Bohemia a je členem Hospodářské 
komory. Škola také nadále spolu-
pracuje s ČD, a. s. Nedávno se SPŠ 
dopravní stala jedním ze zakládají-
cích členů občanského sdružení 
Klastr  MECHATRONIKA, o. s. 

Jaké cíle si kladete do budouc-
na?

Rádi bychom zachovali stávající 
spektrum oborů a byli stále úspěšní 
ve vzdělávání žáků. Ve školním roce 
2009/2010 SPŠ dopravní obsadila 
druhé místo a v loňském školním 
roce dokonce první místo v sou-
těži KÚ Plzeňského kraje – Zelená 
škola. Velmi úspěšní bývají naši 
žáci oboru Logistika. V celostátní 
soutěži Mladý logistik 2011 v Kar-
lových Varech již potřetí obhájili 
prvenství. Zvláštní ocenění získala 

škola v soutěži o titul Nejúspěšnější škola PK 
za velmi dobré výsledky v odborných soutě-
žích. Škola je také zapojena v řadě projektů. 
Projekt Spolupráce přes hranice, odbornost 
bez hranic se realizuje od roku 2009 a jeho cí-
lem je navázání a následný rozvoj spolupráce 
a porozumění v oblasti odborného vzdělává-
ní, soustavné odstraňování jazykové bariéry. 
V současné době se škola zapojila do projek-
tu Šablony, který umožní individuální přístup 
k žákům a inovaci výuky.

Ministerstvo školství, mládeže a tělovýchovy  
připravuje změnu systému financování regionál-
ního školství.  Návrh reformy byl předložen k ve-
řejné diskusi. Hlavním požadavkem připravova-
né reformy je optimalizovat síť škol regionálního 
školství násilnou redukcí počtu škol a školských 
zařízení bez ohledu na skutečný dopad v reál-
ných podmínkách krajů.

Změna systému financování znamená úsporu 
státního rozpočtu na úkor zvýšení finanční zá-
těže jednotlivých zřizovatelů. 

Návrh vede zcela neodůvodněně k centralizaci 
rozhodování. Odebírá krajským úřadům mož-
nost přerozdělit finanční prostředky státního 
rozpočtu tak, aby byla řešena nejen regionální 
a místní specifika  kraje, ale především jednot-
livých škol. Kraj přerozdělováním finančních 
prostředků řešil především dostupnost a rovno-
měrné pokrytí vzdělávací nabídky a školských 
služeb vyplývajících ze specifiky kraje. Plzeňský 
kraj je venkovským regionem a připravovaná 
koncepce znevýhodní malá města a okrajové 
části kraje. Jakékoliv zvýšení finanční zátěže 
jak pro Plzeňský kraj, tak pro samosprávy měst 

a obcí způsobí rušení škol ve venkovských re-
gionech.

Dopady rušení škol se výrazným způsobem 
promítají také do rozvoje obcí, vedou k úbytku 
jejích obyvatel. Reforma bude mít citelné dopa-
dy nejen na síť škol, ale i na stabilitu sídel, ne-
boť s existencí školy je často spojena významná 
kulturní, společenská a sportovní činnost v ob-
cích. 

V podmínkách základního školství jsou pak 
nová pravidla likvidační pro kategorii menších 
úplných základních škol, kde vznikne povinnost 
hradit zřizovatelem značné finanční prostředky. 

U středních škol bude velmi těžké v daných 
podmínkách naplňovat zejména učební obory, 
u nichž je v rámci kraje již v současnosti do-
sahovaná průměrná naplněnost nižší než op-
timum. Stanovená kriteria se stanou likvidační 
nejen pro většinu stávajících učebních oborů, 
ale i škol v okrajových oblastech kraje, pokud 
nedojde k jejich výraznému posílení z rozpočtu 
kraje. Po provedeném výpočtu dopadu navrho-
van reformy by bylo nutné z rozpočtu kraje dofi-

nancovat přibližně 40 milionů korun v porovnání 
s loňskem. Úbytkem žáků ve středních školách 
v následujících letech se toto dofinancování ješ-
tě zvýší.

Plzeňský kraj připravovaný materiál odmítl.

síť škOl musí  OdPOvídat POtřeBám všech OByvatel

Jiří Struček (ČSSD), náměstek hejtmana Plzeňského 
kraje pro oblasti školství, mládeže a sportu

Dva studenti SPŠ dopravní u automobilu

Sledujte webové stránky Plzeňského kraje - od 24.01.2012 do 10.02.2012 budou vyhlášeny dotační 
programy v oblasti mládeže a sportu včetně nového dotačního titulu "Bezpečné branky".
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Představujeme zařízení PrO dětI  
vyžadující OkamžItOu POmOc
„V dnešní uspěchané době plné každoden-
ního stresu a pracovního nasazení bychom 
neměli zapomínat na ty, kteří potřebují po-
moc svého okolí. není mnoho smutnějších 
věcí než zanedbané nebo dokonce na životě 
ohrožené dítě. Proto bychom vám rádi po-
stupně představili zařízení, která se v našem 
kraji o tyto děti starají,“ říká Miroslav Brabec 
(ČSSD), radní Plzeňského kraje pro sociální 
oblast. 

V Plzeňském kraji se nacházejí celkem čtyři 
zařízení pro děti vyžadující okamžitou pomoc 
(ZDVOP). Tato zařízení poskytují ochranu a po-
moc dětem, které se ocitly bez jakékoliv péče 
nebo je jejich život nebo příznivý vývoj vážně 
ohrožen. Dále se zde poskytuje péče a pomoc 
dětem, které se ocitly bez péče přiměřené je-
jich věku, dále dětem tělesně nebo duševně 
týraným nebo zneužívaným. Pomoc zde nalez-
nou také děti, které se ocitly v prostředí nebo 
situaci, kdy jsou závažným způsobem ohro-
žena jejich základní práva. Ochrana a pomoc 
spočívají v uspokojování základních životních 
potřeb, včetně ubytování, v zajištění zdravot-
ní péče, psychologické a jiné obdobné péče. 
Zařízení je povinno poskytovat služby a zajistit 
svůj provoz nepřetržitě. 

Plzeňský kraj samotný je zřizovatelem hned 
dvou takových zařízení, a to ZDVOP Delfínek 
při Dětském domově Trnová a ZDVOP Robin-

son při Dětském domově Staňkov se sídlem 
v Klenčí pod Čechovem. Dalšími dvěma zaří-
zeními jsou ZDVOP Šneček při Kojeneckém 
ústavu s dětským domovem v Plzni, který zři-
zuje Statutární město Plzeň a ZDVOP Klokánek 
v Janovicích nad Úhlavou, který patří Fondu 
ohrožených dětí v Praze.

Dnes vám krátce představíme jedno ze zařízení 
Plzeňského kraje a to ZDVOP Delfínek, které je 
v provozu od roku 2005. Do zařízení je možné 
svěřit děti nejen na základě rozhodnutí soudu, 
ale také v případě řešení problematické situa-
ce v rodině na základě písemné žádosti rodičů 
(nebo zákonných zástupců dítěte), tzn. na zá-
kladě dohody rodičů se zařízením. Lze tedy po-
moci rychle, podle potřeby v jakoukoliv denní 
i noční hodinu. Delfínek má kapacitu 15 lůžek.

Pokud se upraví podmínky v rodině, pobyt dí-
těte se ukončí a dítě se vrací zpět k zákonným 
zástupcům. Soud může umístit dítě do Delfínku 
na tak dlouhou dobu, dokud to jeho situace vy-
žaduje, namísto nařízení ústavní výchovy.

Poskytovaná péče je od jednoho do šesti let 
věku dítěte (popř. do nástupu povinné školní 
docházky). V nutných případech a při příjmu 
sourozeneckých skupin je možné přijmout 
i dítě mladší jednoho roku. Péče o děti je za-
jištěna personálem s odborným zdravotnickým 
a výchovným vzděláním.

Delfínek poskytuje prostředí, které dítěti zajis-
tí pocit bezpečí, reaguje na jeho individuální 
a psychické potřeby a respektuje lidskou dů-
stojnost dítěte. Samozřejmostí je možnost kon-
taktu dítěte s jeho rodinou a poradenství pro 
rodiče. Ve spolupráci s orgánem sociálně-práv-
ní ochrany se podílí na sociální práci s rodinou 
s cílem sanace rodinného prostředí.

rOzPOčet kraje PrO rOk 2012  
neByl v sOcIální OBlastI POnIžOván
I přes celkovou obtížnou ekonomickou situaci 
byl rozpočet běžných výdajů v oblasti Soci-
ální věci Zastupitelstvem Plzeňského kraje 
schválen ve výši odpovídající požadavkům. 
Tyto požadavky vycházely především ze sku-
tečností rozpočtu této oblasti v letech přede-
šlých, pochopitelně s přihlédnutím k aktuál-
ním skutečnostem. Například část rozpočtu 
„Transfery organizacím, obcím, veřejným 
rozpočtům a obyvatelstvu“ byla dokonce 
navýšena o skoro 4 mil. Kč. Plzeňský kraj 
ponechal pro rok 2012 i nadále všechny do-
tační tituly, které v sociální oblasti vyhlašoval 
v předcházejících letech. Předpokládá se tak 

podpora sociálních služeb, mateřských cen-
ter, pečovatelských služeb i například oblasti 
protidrogové prevence. 

Je však třeba zmínit, že v průběhu roku 2012 
mohou však do financování sociální oblas-
ti vnést značné problémy přiznané dotace 
MPSV pro poskytovatele sociálních služeb, 
jejichž skutečná výše ještě není ani v prvním 
lednovém týdnu známa. A v případě výrazné-
ho snížení výše těchto dotací oproti skuteč-
nosti roku 2011 u jednotlivých poskytovatelů 
sociálních služeb, může dojít i k ohrožení exis-
tence těchto služeb, čemuž se však Plzeňský 
kraj bude pochopitelně snažit zabránit.

Miroslav Brabec (ČSSD), radní Plzeňského kraje  
pro sociální oblast
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@ @hOaxy neBOlI řetězOvé e-maIly
Také už vám někdy přišel hromadně přepo-
slaný  e-mail, který končil větou Přepošlete 
tento mail co nejvíce lidem a jejími ekvivalen-
ty? Pak věřte, že jste dostali tzv. hoax, neboli 
řetězový e-mail, který vás před něčím varuje, 
prosí o pomoc, nebo chce jen pobavit. V Če-
chách se nejvíce objevují hoaxy, které může-
me rozdělit do následujících čtyř kategorií. 

První kategorii můžeme nazvat Experti přes 
techniku doporučují. Patří sem například 
smyšlená zpráva o tom, že když v nouzi za-
dáte PIN u bankomatu opačně, automaticky 
tím přivoláte policii. Dále nikdy nemáte vo-
lat na telefonní číslo s předčíslím 09, 9090, 
#09 a #90, jinak se vám drasticky zvýší účty 
za telefon. Možná vám přišla i zpráva o šíře-
ní zákeřného viru, který zničí celý harddisk. 
Poradili vám vymazat si ze systému soubor 
RUNDLL32.EXE. Že vám po jeho odstranění 
přestal fungovat počítač? Samozřejmě, tento 
„zákeřný virus“ je totiž řádnou součástí ope-
račního systému Windows. 

Do druhé kategorie patří prosby o pomoc, 
ať už ty neaktuální, či zcela vymyšlené. Také 
jste zuřivě rozesílali e-maily, abyste zachránili 
sedm štěňátek zlatých retrívrů před utrace-
ním? Věřte, že štěňátka už jsou dospělí psi 
a mají se čile k světu. Nebo jste chtěli zachrá-
nit malou holčičku s rakovinou mozku, proto-

že za každý přeposlaný e-mail údajně slíbila 
firma AOL pět centů na její operaci? Bohužel, 
nic takového se nikdy nestalo a ani to není 
reálné. 

Do třetí kategorie patří řetězové zprávy týkající 
se našeho zdraví. Opravdu nemusíte úzkostli-
vě zkoumat každou sedačku ve vozech MHD, 
zda do ní není zapíchnutá jehla nakažená vi-
rem HIV či žloutenkou, můžete dále používat 
antiperspiranty, aniž byste u sebe zvýšili rizi-
ko onemocněním rakovinou prsu a při přízna-
cích infarktu raději volejte 155, doporučované 
intenzivní kašlání vám naopak může uškodit. 

Do poslední kategorie řadím hoaxy srdceryv-
né. Obvykle chodí v příloze jako prezentace, 
kde se to jen hemží andělíčky, kytičkami, 
nebo sluncem zalitou krajinou. Při podmanivé 
hudbě si čtete různé citáty a životní pravdy. 
Dozvíte se, jak cenné je přátelství mezi lidmi, 
abyste hned na další stránce dostali pokyn 
Na důkaz tvého přátelství mi pošli tento e-
mail zpět a pošli ho i dalším 15 lidem. Uděláš 
tak svět přátelštější! 

Předtím, než příště zase kliknete na „přepo-
slat“, zkuste se na chvíli zamyslet, zda ono 
varování před rozličnými hrozbami není ná-
hodou scestné. V rozhodování vám může 
pomoci databáze hoaxů na webu www.hoax.

cz. A jak na příjemce asi působí prezentace 
o přátelství, kterou jste poslali i dalším čty-
řiceti lidem (jejichž e-mailové adresy vidí) 
a nepřipsali k tomu žádný osobní, přátelský 
vzkaz? 

Pokud vás dnešní článek zaujal a už už se 
chystáte, že všem svým přátelům pošlete 
odkaz na databázi hoaxů, nedělejte to. I když 
v dobré víře, vytvořili byste tím jen další řetě-
zový e-mail.

Mgr. nina Moravcová

Pedagogicko-psychologická poradna Kla-
tovy a projekt Kápézet

O projektu eBezpečnost jsme Vás na tom-
to místě již informovali a jistě tedy víte, že 
se jedná o aktivitu, jejímž cílem je zvýšení 
bezpečnosti zejména dětí a mládeže v pro-
středí internetu. Možná však nevíte, zda se 
do tohoto projektu zapojila také škola, kterou 
navštěvuje vaše dítě. Tato informace spolu 
s dalšími zajímavostmi je k dispozici na we-
bových stránkách www.bezpecnykraj.cz 
v sekci eBezpečnost. V průběhu roku 2011 
se do projektu aktivně zapojilo 159 středních 
a základní škol Plzeňského kraje a proškoleno 
bylo celkem téměř 1000 pedagogů. Na tento 
úspěch chceme navázat i v letošním roce.

A možná také nevíte, že již byla ukončena 
a vyhodnocena naše on-line vědomostní sou-
těž. Celkem bylo zaregistrováno 305 správně 
vyplněných soutěžních dotazníků. Následně 
byli vylosováni dva šťastní výherci, kteří pře-

vzali 19. prosince z rukou hejtmana Plzeň-
ského kraje pana Milana Chovance (ČSSD) 
a ředitele Krajského úřadu Plzeňského kraje 
Jiřího Leščínského hodnotné ceny. Šťastný-
mi majitelkami iPadu se staly Martina Kůsová 
z Klatov a Veronika Babničová z Plzně. 

Oběma srdečně gratulujeme a všem, kdo se 

zapojili do této soutěže, děkujeme a věříme, 
že své vědomosti využijete ve svém praktic-
kém životě a aktivně se zapojíte i do dalších 
obdobných akcí, které proběhnou v letošním 
roce.

mgr. zdeněk Weber  
koordinátor projektu bezpečný kraj

s O u t ě ž  e B e z P e č n O s t  z n á  s v é  v í t ě z e

Výherkyně Martina Kůsová a Veronika Babničová spolu s  (zleva) vedoucím odboru informatiky Václavem Koudelem, 
hejtmanem Milanem Chovancem (ČSSD) a ředitelem krajského úřadu Jiřím Leščinským
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f o t o s o u t ě ž

tvář leOnarda da vIncI – PříBěh rytířskéhO řádu temPlářů 
Výstava Tvář Leonarda da Vinci – Příběh rytíř-
ského řádu templářů se uskuteční v renesanč-
ních prostorách zbirožského zámku ve dnech 
13. ledna  - 11. března 2012. Jedná se o vý-
jimečný projekt v rámci celé střední Evropy. 
V jeho rámci se totiž představí nedávno obje-
vený renesanční obraz tváře Leonarda da Vinci 
a dále předměty z 12. až 14. století vážící se 
k rytířskému řádu templářů. Exponáty z ital-
ských sbírek, jejichž většina nebyla mimo úze-
mí Itálie nikdy vystavena, budou doplněny vý-
jimečnými málo známými předměty z českých 
a moravských muzeí, které se týkají působení 
templářů na našem území. V době konání vý-
stavy uplyne přesně 700 let od rozpuštění tem-
plářského řádu. Výstava je mimo jiné připravo-
vána se zástupci italského Řádu templářů. 

„Výstava na zámku Zbiroh, která připomíná řád 
Temlářů je určitou oslavou zápalu a nasazení 
lidí, kteří pomohli zámek Zbiroh, jenž byl po od-
chodu armády ruinou, rekonstruovat. Výstava 
se mi líbila a doufám, že se díky ní poučíme 
z historie. Velmi mě zaujal například jeden z 
historických templářských žetonů, který je uni-
kátní a představoval šek, který my známe až z 
dnešní doby. Určitě se vyplatí na tuto výstavu 
zajít,“ uvedl při zahájení výstavy hejtman Milan 
Chovanec.

Výše vstupného:

290 Kč plné vstupné, 180 Kč  pro studenty 
a důchodce, 120 Kč  děti do 15 let, rodinné 
vstupné (2 dospělí a 2 děti) 700 Kč. Zvláštní 
vstupné 110 Kč se vztahuje pro celé třídy střed-
ních škol.

1.místo, autor: Karel Beneš

2.místo, autor: Liliana Stachová 3.místo, autor: Kabátová

Vážení čtenáři, v listopadovém vydání na-
šeho měsíčníku jsme vyhlásili fotografickou 
soutěž o nejlepší snímky s tématem "plzeň-
ský kraj mýma očima". do redakce se nám 
sešlo na 70 fotografií, z nichž drtivá většina 
svou kvalitou připomínala umělecké fotogra-
fie. nakonec jsme za přispění profesionální-
ho fotografa ivana štefka vybrali tři nejlepší 
díla, která získávají poukaz na profesionální 
velkoformátový tisk fotografií v plzeňském 
pV teliéru. zde jsou vítězné fotografie a jmé-
na jejich autorů.
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Plzeňský kraj na regIOntOur 2012 v Brně 
První měsíce nového roku jsou již tradič-
ně pro cestovní ruch časem velmi aktivním, 
neboť jak u nás tak v zahraničí probíhá řada 
významných veletrhů. Pro kraje, regiony, ale 
i komerční subjekty se tak nabízí možnost 
uceleně prezentovat svoje novinky v nabídce 
cestovního ruchu a oslovit širokou veřejnost 
pro jarní sezónu.

Jedním z tradičních českých veletrhů, kde 
Plzeňský kraj prezentuje svoji nejlepší turis-
tickou nabídku a nové produkty je REGION-
TOUR 2012 v Brně. I letos zaujal svojí netra-
dičně řešenou výstavní expozicí kraje, která 
využila a navázala na námět z roku 2011  - 
tradici pivovarnictví v kraji. 

Kromě ucelené řady propagačních materiálů 
o kraji se představily i zcela nové publikace 
z Projektu Do Plzeňského kraje za přírodou, 
tradicemi a gastronomií. Brožura Pivní stezky 
provede zájemce celým naším krajem po ma-
lých i větších pivovarech a přiblíží vhodné tra-

sy v jejich blízkosti s ohledem na poznávání 
zajímavých klasických i netradičních turis-
tických zajímavostí. Vhodným doplnění této 
publikace je Mapa pivovarů a atraktivních 
míst Plzeňského kraje. „Nový projekt řeší vy-
tvoření a distribuci tří nových propagačních 
produktů cestovního ruchu: Šumava = zelená 
střecha Evropy, Živý folklór Chodska a Pivo 
= zlatý poklad Plzeňského kraje,“ vysvětlu-
je radní pro oblast kultury, památkové péče 
a cestovního ruchu Václav Koubík (ČSSD).  
„Jedná se o specifické produkty cestovní-
ho ruchu Plzeňského a zčásti Jihočeského 
kraje, a to: Šumavu, Chodsko a gastronomii 
a každý produkt obsahuje tištěné propagační 
materiály, multimediální prezentaci a propa-
gační předměty, které budou dostupné zdar-
ma. Celý obsáhlý projekt s datem ukončení 
v červnu 2013 je podpořen z Evropského 
fondu pro regionální rozvoj,“ uzavírá Václav 
Koubík. 

Další novinkou, která se na Regiontour 
v Brně premiérově představila, byl turistický 
průvodce Pěšky Plzeňským krajem a bavor-
ským příhraničím. „Tato publikace je určena 
především pro milovníky pěší turistiky, kte-
rým se snažíme takto představit atraktivní 
místa v Plzeňském kraji a bavorském příhra-
ničí. Kromě jiného nabídne průvodce pěším 
turistům zajímavé turistické trasy, které smě-
řují k pozoruhodným místům regionu,“ uvedl 
radní Koubík. 

Samotná expozice kraje byla provedena 
v jednotném stylu, dominantu tvořil dřevěný 
pivovarnický sud větších rozměrů, kde bylo 
ukryto zázemí vystavovatelů. Nově byla do-
plněna o přístavek, ve kterém se nacházela 
jednak vitrína s historickými předměty, kte-
ré se váží k pivovarnictví ale také prostor 
pro projekci krátkých propagačních filmů 
na téma pivovarnictví a cestovního ruchu 
v Plzeňském kraji. 

grand restaurant FestIval: gastrOnOmIcké sPecIalIty PlzeňskéhO kraje
V tuctu českých a moravských krajů bude po-
lovina ledna a února patřit špičkovému jídlu.  
Patří mezi ně i Plzeňský kraj, kde vybrané lu-
xusní restaurace lákají na to nejlepší ze svého 
jídelníčku za speciálně snížené ceny. Výběr 
restaurací není náhodný. Jedná se o ty, které 
získaly vysoké hodnocení v publikaci Maure-
rův Výběr Grand Restaurant 2012.

Cílem festivalu je podpořit kvalitní českou 
gastronomii. Důraz je kladen na tradiční re-
ceptury s využitím lokálních a sezonních su-
rovin. Restaurace budou mít v rámci festivalu 
za úkol uvařit tři pokrmy, jídlo od maminky, 
specialitu šéfkuchaře a Czech Specials v po-
době regionální speciality.  Grand Restaurant 
Festival nabízí kromě nejlepších pokrmů také 
zážitky, co se týče interiéru, atmosféry a ser-
visu festivalových restaurací.     

„Myslím, že turisté nehledají jen zajímavé 
památky a rozmanité kulturní vyžití, ale i re-

gionální gastronomické speciality.  Jsem rád, 
že jsme mohli podpořit 3. ročník akce Grand 
restaurant Festival a ukázat, že Plzeňský kraj 
není jen atraktivní turistická, kulturní ale i gas-
tronomická destinace,“ uvedl Václav Koubík 
(ČSSD), krajský radní pro oblast památkové 
péče, kultura a cestovní ruch.

V Plzni a okolí jsou do programu festivalu za-
řazeny Angusfarm - Nepomuk, Angus Steak 
House, Angelo hotel Pilsen – Sunlight, Golden 
Fis, el Cid – Bar de Tapas a el Cid Corso – 
Grand Restaurant. Abyste se mohli festivalu 
zúčastnit, musíte mít zakoupenou festiva-
lovou ochutnávku ve vámi vybrané restau-
raci na příslušný den a čas. Prodej probíhá 
na www.grandrestaurantfestival.cz. Ochut-
návky jsou v rozmezí od dvou set do šesti set 
korun. Partnerem projektu je agentura Czech-
Tourism s projektem Czech Specials. 

Již 8. ročník veletrhu cestovního ruchu RE-
GIONTOUR Brno přinesl mnoho zajímavostí 
a hlavně prostor pro regiony, které tak 
mohly prezentovat své turistické mož-
nosti.

Třešinkou na dortu v rámci výstavní ex-
pozice Plzeňského kraje se stal křest 
knihy Historie turistiky Plzeňského kraje.  
Slavnostně vypustit publikaci do světa 
přijel krajský radní pro oblast kultura, pa-
mátkové péče a cestovního ruchu Václav 
Koubík (ČSSD). 

Jaký zájem vzbuzoval v minulosti a vzbu-
zuje dnes Plzeňský kraj? Koho a kam při-
vedla touha po poznání? Právě tyto otáz-
ky inspirovaly Odbor kultury, památkové 
péče a cestovního ruchu Plzeňského 
kraje k realizaci publikace, která se zají-
má o historii turistiky u nás. „Kniha paní 
Voděrové představuje v jednotlivých kapitolách 
památkové objekty, muzea, lázeňská i poutní 
místa, rozhledny i hospůdky, přírodní lokality, 

zkrátka všechna místa, objevovaná a oblíbená 
turisty dávnými i dnešními,“ uvedlVáclav Kou-

bík. Počátek 21. století zkrátka klade na turis-
mus čím dál větší nároky. Vedle tradičních hra-
dů a zámků lidé čím dál více chtějí navštěvovat 

třeba technické památky. Zajímají se o to, jak 
věci fungují. Zvědavost budí důlní díla či bunkry 

předválečného opevnění, muzea tanků 
i muzea letadel. Stále více turistů se zají-
má o místní kulinářské speciality včetně 
specifických nápojů. Velmi neobvyklý 
segment turismu tvoří tzv. svatební tu-
ristika, tj. cesta do lokalit či na památky, 
které poskytnou neobvyklé kulisy sva-
tebnímu obřadu. Filmoví fanoušci nevá-
hají často urazit velké vzdálenosti, aby 
spatřili konkrétní místo, kde se natáčela 
scéna z jejich oblíbeného filmu. Záběr 
pojmu turismus je natolik široký, že jej 
nelze obsáhnout v jedné knize. „Tato 
publikace si klade za cíl spíše před-
stavit jednotlivé oblasti turismu, které 

jsou k dispozici návštěvníku Plzeňského kraje.  
To vše zarámováno načrtnutými historickými 
kontexty,“ doplnil radní Koubík.

Václav Koubík (ČSSD), radní pro oblast památková péče, kultura a cestovní 
ruch, při křtu knihy Historie turistiky v Plzeňském kraji (Foto Jiří Koptík)

křest knIhy hIstOrIe turIstIky PlzeňskéhO kraje

Šefkuchař jedné z plzeňských restaurací prezentuje  
kulinářskou specialitu (Foto Martin Pouska)
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vyhlášení vítěze  
z minulého čísla: 
soutěž s Plzeňským 
krajem

z á b aV a

Tajenkou je jméno slavného výtvarníka, autora řady animovaných filmů pro děti a rodáka 
z Plzně.

Přinášíme vám správnou odpověď na naši 
soutěžní otázku, která v prosincovém čísle 
zněla: Kolik lidí se celkem zúčastnilo akce 
Advent dětem, konané pod záštitou hejtmana 
Plzeňského kraje Milana Chovance?

správná odpověď zní: akce advent dětem 
se zúčastnilo 786 osob, tedy vyhrává mož-
nost c. 

Vítězové soutěže jsou: blanka martínková, 
antonín hasala a helena kokrmentová.

Vítězové od nás získávají dárkové balíčky 
s regionální potravinou. Výhercům blahopře-
jeme.

Populární skupina Nightwork při vyhlašování výsledků 
minulého ročníku ankety Žebřík. Letos se koná již 20. 
ročník této ankety!

s O u t ě ž  O  v s t u P e n k y  
n a  P l e s  P l z e ň s k é h O  k r a j e 
Aktuální soutěž s měsíčníkem Plzeňský kraj 
nabízí jejím účastníkům možnost vyhrát třikrát 
dvě vstupenky na reprezentační ples Plzeň-
ského kraje, který se koná 3. března 2012 v 
Parkhotelu.

nAše otázkA zní:  
kolikátý ročník plesu se letos koná?

Výhercem se stává soutěžící, který správně 
odpoví na otázku, nebo který se nejvíce při-
blíží správné odpovědi.  V případě shody ve 
správných odpovědích u více soutěžících, vy-
hrává ten soutěžící, který své odpovědi doru-
čil na adresu redakce@ plzensky-kraj.cz jako 
15., 25. a 35. v pořadí ze správných. Jména 
výherců budou zveřejněna nejpozději 22. 2. 
2012 na internetových stránkách Plzeňské-
ho kraje www.plzensky-kraj.cz Výherce bude 
kontaktován výzvou pro převzetí ceny.
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karel šIdlO (ksčm): Ohlédnutí za rOkem 2011 a výhled dO rOku 2012
Vážení spoluobčané, vážení čtenáři,

s příchodem nového roku 2012 Vám všem 
přeji hodně zdraví, štěstí a mnoho osobních 
i pracovních úspěchů. Zahájení nového roku 
je příležitostí k bilancování co se podařilo  
nebo nepodařilo v roce předchozím. To platí 
i pro práci zastupitelů KSČM v Krajském za-
stupitelstvu Plzeňského kraje. Uplynulý rok 
byl již třetím rokem třetího volebního období 
krajského zastupitelstva.   

I v roce 2011 pokračovala spolupráce klu-
bu zastupitelů KSČM s vedením kraje  pro-
střednictvím dodržování společných pravidel 
o aktuálním a otevřeném projednávání všech 
rozhodujících dokumentů a změn v jednot-
livých oblastech činnosti a správy kraje. 
V rámci objektivity je potřebné zdůraznit, že 
změna ve funkci hejtmana realizovaná v roce 
2010, potvrdila a rozšířila vzájemný respekt 
při přípravě materiálů pro jednání krajského 
zastupitelstva. Zastupitelé za KSČM považují 
uplynulý rok 2011 za úspěšný nejen ve vztahu 
k naplňování rozpočtu kraje, jednotlivých ob-
lastí rozvoje kraje, ale i prosazování vlastního 
volebního programu.  

Měli jsme možnost vznášet svoje připomín-
ky a návrhy plynoucí z volebního programu,  

názorů našich voličů, odborných zkušeností 
a praktických znalostí podmínek života v jed-
notlivých částech kraje. Je potřebné uvést, že 
možnost účasti našich zastupitelů a dalších 
zástupců v jednotlivých výborech a komisích 
zastupitelstva kraje za dostatečné naplněním 
principu poměrného zastoupení. Umožňuje 
nám širokou aktivní spolupráci při správě a ří-
zení kraje. Za velmi dobré považujeme také 
účast našich zástupců ve výboru regionální 
rady ROP Jihozápad, který rozhoduje o při-
dělování finančních prostředků z Evropské 
unie.

Rok 2012 staví nejen před zastupitele a vede-
ní Plzeňského kraje nové úkoly i výzvy, které 
dosud nemusely být v kraji řešeny. Jedná se 
zejména o zvládnutí situace vzniklé  sníže-
ním výdajů státního rozpočtu v jednotlivých 
kapitolách ministerstev s přímým dopadem 
do příjmové stránky rozpočtu kraje. Proto je 
dobrým signálem pro Vás, vážení spoluob-
čané, že i při zhoršujících se ekonomických 
podmínkách v České republice byl s přispě-
ním zastupitelů KSČM schválen rozpočet 
kraje, který garantuje zachování všech priorit 
souvisejících s trvale udržitelným rozvojem 
celého kraje i v roce 2012.  

Jsem přesvědčen, že nejdůležitější pro další 
vývoj v kraji je trvale otevřená komunikace ve-
dení kraje se zastupiteli za KSČM. 

Na závěr mi dovolte ještě jednou Vám všem 
popřát  hodně zdraví, štěstí a optimismu.

Ing. karel šidlo  
zastupitel PK za KSČM

mIrOslav jarOš (Ods): Plzeňský kraj rezIgnOval na OPravy sIlnIc
Nebýt evropských peněz, Plzeňský kraj (dále 
jen PK) by letos opravoval minimum krajských 
silnic. Kde je volební slib ČSSD a priorita 
z roku 2008 o zanedbaných silnicích a nut-
nosti jejich podstatného zlepšení? Na konci 
roku 2011 byli čtenáři ohromeni článkem „Pl-
zeňský kraj dá příští rok do silnic rekordních 
1,5 mld. Kč“. To ohromení je možné pouze 
z nadpisu, nikoliv již z obsahu článku. Zde se 
říká, že kraj musí utlumit běžné opravy. To 
utlumení je takové, že např. v rokycanském 
okrese se v letošním roce postaví pouze kru-
hový objezd v Rokycanech u Střelnice. Tedy 
ani 1 bm nového asfaltového koberce nebo 
oprava jediného mostu. V ostatních okresech 
se alespoň část jedné silnice opatří novým 
asfaltovým kobercem. 

Každoroční opravy silnic a mostů v Plzeň-
ském kraji musí být postaveny na finančním 
pilíři ve výši min. 500 mil. Kč. V letošním roce 
zastupitelstvo kraje schválilo 170 mil. Kč. Pro 
porovnání uvádím rok 2008, kdy jsme za ve-
dení ODS do silnic a mostů vložili částku cca 
650 mil. Kč mimo evropských dotací. Hrozivá 
je situace v oblasti oprav mostů, mnoho jich 
je dnes v třídě 7, což je havarijní stav. Z ne-
celé tisícovky mostů musí kraj ročně opravo-
vat min. 10 mostů. V roce 2011 kraj opravil 3 

mosty, v roce 2012 je naplánována oprava 1 

mostu. Pro srovnání - v roce 2008 jsme opra-

vili 15 mostů. 

Evropské peníze jsou určeny především 

na rozvoj silniční sítě. Většina se jich takto 

i využije. Koneckonců by to využila každá 

krajská vláda. Nové asfaltové povrchy kraj-

ských silnic a rekonstrukce mostů musí být 

prováděny výhradně z rozpočtu kraje. Brát si 

na běžné opravy úvěry, jak také uvažuje stáva-

jící vedení kraje, (samozřejmě až po volbách, 

před volbami se nebude nikdo zadlužovat) je 

nástupem na řeckou cestu. Je třeba se vrátit 

k filozofii rozpočtu a hospodaření PK z dob 

vedení ODS a být znovu uvážlivým hospodá-

řem. Díky tomuto přístupu býval a do konce 

tohoto roku ještě možná bude PK jediným 

nezadluženým krajem v České republice. Pře-

bytek hospodaření na konci volebního období 

za vedení ODS ve výši téměř 1,5 miliardy Kč 

a dostatek financí na opravy silnic to jedno-

značně dokládá. Dnes je ale situace již jiná. 

Vymlouvat se na krizi je utečením od řešení 

problému.

Na všech úrovní státu chybí systémové řešení 

včetně systémového financování ve většině 

oblastí. Krajské silnice v rozpočtu kraje přišly 

o stovky miliónů Kč ročně. Škoda, že voliči 
nesrovnávají skutečné činy vedení krajů, ale 
jsou bohužel často ovlivněni celostátní politi-
kou. Vím, že je obtížné porovnat prospěšnost 
činů jednotlivých vedení krajů. Místo zrušení 
poplatků u lékaře, jak bylo před 4 roky slibo-
váno, přišlo zrušení téměř tří čtvrtin investic 
do oprav silnic. 

Ing. Miroslav Jaroš 
Zastupitel PK za ODS



Přimda
www.sportprimda.cz, ski@sportprimda.cz
374 722 285

Capartice
www.snehari.cz, snehari@atlas.cz

Kocourov
www.skikocourov.cz, info@skikocourov.cz
376 321 221

Hojsova Stráž
www.sumavanet.cz/hojsovka

Javorná
www.ceskehory.cz/skijavorna
randakk@centrum.cz
603 725 169

Velký Javor
h� p://www.arber.de
arber@hohenzollern.com 
(00 49) 0 99 25 / 94 14 – 0

Špičák
www.spicak.cz, info@spicak.cz
376 397 567

Železná Ruda
1) Ski areál Nad nádražím
www.skinadrazi.cz, ruda@vypalky.cz 
376 387 288, 603 418 357 

2) Ski areál Samoty
www.zeleznaruda.info, itcruda@sumava.net 
777 216 887, 777 853 306 

Hartmanice
www.la-hartmanice.cz, info@la-hartmanice.cz 
376 323 137, 775 383 150 

Kašperské hory
www.skikasperky.cz,  info@skikasperky.cz
737 222 456 

Prášily
www.sumavanet.cz/prasily/

Horská Kvilda
www.skikvilda.cz, info@skikvilda.cz 
734 647 979

Zadov
www.lazadov.cz, Info@lazadov.cz
388 428 119

Modrava
www.sumava.net/modrava, ic.modrava@sumavanet.cz
376 599 051
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